
DANSK KRONIK. 

Brugstyveri af motorkøretøjer. 

I folketingets møde den 19. september 1956 stillede det konservative 
medlem, landsretssagfører E. Ni1111-Ha11sen følgende spørgsmål til 
justitsministeren: ,. Vil justitsministeren søge straffen for tyveri af 
motorkøretøjer skærpet?" Spørgsmålet ledsagedes af en opfordring til 
justitsministeren om at bekæmpe disse forhold med mere effektive 
midler, navnlig gennem en betydelig skærpelse af straffene: .,En hæfte
straf eller en lille fængselsstraf kan ikke være nok, hvis man vil kom
me dette onde til livs" . Strafskærpelsen burde om fornødent gennem
føres ved ændring af straffeloven. 

I sit svar fremhævede justitsminister Hækkerup, al straffelovens § 293 
om brugstyveri giver hjemmel til at gå udover bøde- eller hæftestraf, 
når der foreligger skærpende omstændigheder, navnlig når tingen er 
af betydelig værdi; straffen kan her stige til fængsel i 2 år, og denne 
vide strafferamme vil bl. a. være anvendelig o,•erfor brugstyveri af 
motorkøretøjer. Justitsministeren anførte, at forhol<let normalt straf
fes første gang med bøde eller hæfte, i gentagelsestilfælde i reglen med 
frihedsstraf; det var muligt, at en ~kærpelse udover den, som allerede 
havde fundet sted i praxis, ville være påkrævet. l\Iinisteren ville an
mode straffelovskommissionen om at overveje spørgsmålet om even
tuelle ændringer i straffelovens regler, derunder spørgsmålet om, 
hvorvidt de omhandlede forhold burde bringes ind under tyveribestem
melserne eller under en særbcstemmelsc om brugstyveri af motorkøre
tøjer. Også spørgsmålet om reaktionsformen specielt overfor unge ger
ningsmænd ville justitsministeren anmode straffelovskommissionen om 
at overveje; kommissionen behandler for liden problemerne vedrø
rende ungclomskriminaliteten og de strafferetlige foranstaltninger over
for unge lovovertrædere. 

Straffelovens regler om pornograf i. 

Et andet spørgsmål til justitsministeren blev stillet i folketingcls 
møde den 14. november 1956 af professor, dr. jur. Carl Rasting: ,.Vil 
justitsministeren foranledige, at spørgsmålet om anvendeligheden af 
straffelovens § 234 på visse her i landet i den senere tid udkomne bøger 
af anklagemyndigheden indbringes for højesteret?" Spørgsmålet om 
tiltalerejsning for pornografi havde for nogen tid siden været fremme, 
da Hans Reitzels forlag udgav "Tyvens dagbog" af den franske for
fatter Jea11 Ge11et; der blev ikke rejst tiltale mod forlæggeren. Senere 
udkom på samme forlag bogen "Den duftende have" (af en gammel 
arabisk forfatter ved navn Sheik Nef zaoui) og den amerikanske forfat
ter Henry Milters bog "Sexus". Anklagemyndigheden søgte uden held 
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beslaglæggelseskendelse med hensyn til "Den duftende have". Henry 
Millers bog gav navnlig anledning til debat, efter at dagbladet "Aarhuus 
Stiftslidende" havde sendt folketingets medlemmer, dommere, politi• 
mei;tre, biskopper og dagblade en pjece indeholdende et uddrag af 
bogen. Professor Rasting udtalte i folketinget, at der hersker nogen 
usikkerhed med hensyn til området for straffelovens § 234 (det drejer 
sig navnlig om udtrykket "utugtige skrifter"), og at det ikke mindst 
etisk og pædagogisk i forholdet til den opvoxendc ungdom var et væ
sentligt samfundsmæssigt spørgsmål, som i det konkrete tilfælde -
Millers bog "Sexus" - burde give anledning til prøvelse ved højeste
ret. Justitsminister Hækkerup oplyste, at det i en årrække havde været 
anklagemyndighedens synspunkt, at der ikke skulle rejses tiltale, når 
der var tale om sexualskilclringer i litterært prægede arbejder, som 
må antages at have andre intentioner end spekulation i sanselighed. 
Man måtte være nrsom, dels fordi opfattelsen af begrebet pornografi 
stadig ændrer sig, dels fordi det er ønskeligt, at myndighederne nor• 
malt ikke sætter grænser for, lwad forfattere må skrive og borgerne 
læse. Ministeren fandt, at det af "Aarhuus Stiftslidende" trykte afsnit 
fra "Sexus" isoleret betragtet var pornografisk, og at der måtte rejses 
tiltale, såfremt der forelå en særskilt udgivelse af dette stykke. Pro
fessor Rasting stillede det tillægsspørgsmål, om minisleren fandt, at 
loven, som den nu blev praktiseret, var en god lov; i bekræftende fald 
ville professor Hasting foreslå, at andre end ministeren tog initiativet 
til en lovændring. Justitsministeren udtalte, at det var hans opfattelse, 
at loYbestemmelsen og den fulgte praxis var hensigtsmæssig. 

Beskikkelse af tilsynsværger i henhold til strfl.s § 70, stk. 2. 

Efter bestemmelsen i straffelovens § 70, stk. 2, kan retten, såfremt 
der bliver tale om at dømme en tiltalt til anbringelse i hospital eller 
anstalt som utilregnelig eller strafuegnet, beskikke en tilsynsværge. 
"Tilsynsværgen skal dels sammen med den beskikkede forsvarer bistå 
tiltalte under sagen, dels senere holde sig underrettet om hans tilstand 
og drage omsorg for, at opholdet i hospitalet eller anstalten ikke ud
strækkes længere end nødvendigt". Spørgsmålet om forandring eller 
ophævelse af en § 70-foranstaltning kan ikke rejses af den dømte selv, 
men kun af anklagemyndigheden, anstaltsledelsen eller tilsynsværgen, 
For at forebygge, at værgebeskikkelse sker for sjældent og for tilfæl
digt, har justitsministeriet i et cirkulære af 5. oktober 1956 til anklage
myndigheden og politiet anmodet om, at spørgsmålet om beskikkelse 
af tilsynsværge altid må blive rejst overfor retten, når der er tale om 
i medfør af § 70 at dømme en tiltalt til anbringelse i hospital eller an
stalt eller til at undergive sig en foranstaltning, der giver mulighed 
for sådan anbringelse. Spørgsmålet skal rejses så tidligt, at den, som 
beskikkes, kan være til stede i retten under sagens behandling. Hvis 
ingen af de pårørende er egnet og villig til al Yære tilsynsværge, kan 
der rettes henvendelse til Dansk Forsorgsselskab. 



:.S3li ~onsi,: ,mo~mli 

Dw1sk Forsorgsselskab. 
Dansk Forsorgsselskabs årsberetning for 1955 indeholder ligesom i 

de nærmest forudgående å1· en række statistiske oversigter over sel
skabets virksomhed med tilsyn m.v. I forhold til 1954 er der ikke sket 
større forskydninger i antallet af personundersøgelser og nye tilsyn. 
Statistikken viser en fortsat tendens henimod kortere prøve- og tilsyns
tider; fra 1953 til 1955 er det relative antal 5 års prøvetider (i tilsyns
sager) dalet fra 12.4 % til 7.5 %, medens antallet af 3 års prøvetider 
er steget fra 73.4 % til 76.9 % og antallet af 2 års prøvetider fra 8.8 % 
til 12.5 %. 2 og 3 års prøvetid er altså nu anvendt i ca. 90 % af de be
tingede domme, i hvilke der er anordnet tilsyn. Specielt om løsgængeri• 
sager (i København) oplyses, at dei· er sket en mærkbar forskydning 
fra 3 til 2 A.rs prøvetid og tilsynstid. Der er fortsat nedgang i antallel 
af antabusvilkår (fra 110 i 1953 til 51 i 1955). 

Statskassens tilskud til Dansk Forsorgsselskabs tilsynsvirksomhed 
(navnlig lønninger og tilsynshonorarcr) har i finansåret 1955- 56 ud
gjort 1.288.000 kl". Selskabet har endvidere anvendt 439.000 kr. til øko
nomisk hjælpevirksomhed (beklædning, underhold, befordring, hus
leje- og fagforen ini;shjælp etc. samt driften af selskabets institutioner); 
den største del af dette beløb er dækket w<I indsamlede midler. 

Knud Waabe11. 

NORSK KRONIKK. 

Den norske fengsclsreformkomitc med ekspedisjonssjef Jol1s. Haluo1·
:o;e11 som formann har avgitt sin innstilling. Innstillingen, som er på 
231 sider, inncholder en meget gl'llndig drøftelse av en rekke aktuelle 
reaksjonsspørsmål. Dessuten har innstillingen et omfattende dokumen
tarisk materiale vedrørende norsk, og i stor utstrekning også dansk, 
svensk og engelsk, fcngselsvescn. 

Det blir ikke her anledning til å bringe en inngående omtale av inn
stillingen, som senere Yil hli behandlet i en spesiell artikkel i dette tids
skrift. På denne plass skal bare nevnes noen hovedpunkter i innstillin
gen og de viktigste lovforslag som er fremsat!. 

l{omiteen har i innleclningskapitlene gitt en oversikt over kriminali
tetens og fangebeleggels utvikling i Norge, samt en k01·tfattet oversikt 
over fcngsclsvesenets historie. Den har Yide1·e gjennomgått de lovreg
ler og 1·eglementer som regulerer behandlingen i de norske fengsels
anstalter, og den har i tilslutning til dette fremsalt forslag om en rekke 
reformer. 

Komiteen fremholder bl. a. al det bør gjøres en del endringer i 
det gjeldende reaksjonssystem. Heftestraffen, som praktisk talt ikke 
brukes lenger, bør opphc,·es, og det samme bør gjøres med den skjer
pede form fm· fengselsstraff, fengscl på Yann og brød og fcngsel med 
hardt natteleie. Komiteen har videre foresHHt at det ikke lenger skal 
,·ære adgang til å fullbyrde militær arrc>st som refselse i sivile fengsler. 
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Det har ligget utenfor komiteens mandat å ta sikringsspørsmålet opp 
til bred drøftelse, men komiteen har likevel funnet grunn til å anbefale 
at den nåværende ordning med kumulasjon av straff og sikring (det 
sl'tkalte dobbeltsporede system) må bli opphevet, og at sikring ,·esent
lig blir brukt i mer alvorlige tilfelle hvor lovbryteren betyr en fare fo1• 
sikkerheten. Sikring bør normalt skje ved sikring i anstalt, med ad
gang til senere å ombytte sikringen med kontrolltiltak i frihet. Komi
teen antar at det ikke skulle være nødvendig å op1>rettholde reaksjons
formen forvaring (som nesten ikke brukes mer), hvis man går til en 
slik omordning av sikringen. 

Med det endrede syn som i dag gjør seg gjeldende på behandlingen 
av alkoholister, er det etter komiteens oppfatning grunn til kritisk å 
prøve hele spørsmålet om straff og tvangsarbcid overfor slike personer. 

Komiteen har anbefalt at behandlingen i fengselsanstaltene i videst 
mulig omfang må bli ordnet som en fellesskapsbehandling. Det er i 
innstillingen gjort rede for h,•ilke fordeler denne behandlingsform har 
fremfor eneromsbehandlingen. Komiteen har sterkt fremholdt at fclles
skapet må være under nødvendig kontroll. 

Det er videre talt-til orde for en større bruk av åpne anstalter i det 
fremtidige anstaltsystem. Etter komiteens mening bør det være adgang 
til å anbringe både langtidsfanger og korttidsfanger i åpne anstalter, 
etter særlig utvelgelse. 

Utvidelsen av fellesskapsbehandlingen og av den åpne behandlings
form gjØr det nødvendig at det blir foretalt en nøye clifferensiering av 
fangene. Komiteen har lagt frem forslag om en praktisk ordning av 
dette arbeid, som forutsetter at det i større utslrekning enn nå blir 
foretalt en særlig personundersøkelse av fangene. 

I innstillingen er det gjort rede for at en reform av fengselsvesenet må 
føre med seg en del byggearbeicler. Komiteen har foreslått at det blir 
bygd et nytt fengsel i Trondheim som skal avløse de gamle lokalfengsler 
i distriktet og som vider~ skal motta fanger med lengre straffetider. 
Det er også foreslått at det må bli foretalt nokså omfattende moclerni
seringsarbeider ved Botsfengslel, og at Ila sikringsanstalt må f1\ en ny, 
moderne sikkerhetsavdeling. Det fremheves at byggearbeidet på Ila 
bør gis første prioritet. 

Komiteen behandler i et kapitel tjenestemennenes stilling, og frem
holder at det er av største betydning for fangebehandlingen at feng
selsvesenet har dyktige og interesserte tjenestemenn. Forslag er frem
satt om en særlig rekrutterings- og uldannelsesordning. 

Til slutt har innstillingen et utkast til ny fengselslov, som i forhold 
til den någjelclende lov inneholder flere endringer, bl.a. en utviclelse 
av adgangen til prøveløslatelse. Komiteen har videre fremlagt forslag 
til en del endringer i loven om oppdragende behandling av unge lov
brytcre som anbringes i arbeidsskole. Det er bl. a. foreslått en oppmyk
ning av reglene om adgang til å IØslate elevene på prøve før normal
tiden (2 år) er utløpt. 

Ved siden av Johs. Halvorsen har komiteen halt disse medlemmer: 
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Ekspedisjonssjcf Kyhn Gløersen, fengsclsinspcktør Albert Jørgensen, 
overlege Jon Lcikvam, lagdommer Knut Løken, stortingsmann Lars 
Ramndal og politibetjent Harriet Saxhaug. Generalsekretær Johan Greve 
har deltalt i utredningen av spørsmålct om ettcrvern. Sekretær for 
komiteen har Yært konsulent Helge Røstad. 

Straffelovrådet har a,·gitt innstilling om nye lovregler om abortus 
provocatus. Som bilag til innstillingen, som på alle punkter er enstem
mig, er trykt en rekke utredninger som Rådet har kunnet bygge pil. 
under sitt arbeid. Overlege Skajaa har redegjort for sine beregninger 
over "Antallet av aborter og svangerskapsavbrytelser i Norge", for 
"Skadelige følger av svangerskapsavbrytelser" og for "Tidsfrist for 
legale svangerskapsavbrytelser". Lege Valborg Klem har skrevet om 
,.Den psykiske ellervirkning av legalt svangcrskapsavbrudd" og sosial
kurator Rigmor Luihn om "Rådgivningsarbeidet for abortsøkende 
kvinner". Til bel:ysning av någjelclende praksis er tatt inn en rede
gjørelse for avgjørelser av abortsaker ved et større sykehus, meddelt 
av vedkommende overlege. 

I det følgende gjengis hovedpunktenc i innstillingen. 

Någjelde11de rett. 
Etter å ha gitt en redegjørelse for rcttstilstanden og utviklingen i de 

andre nordiske land, tar Rådet opp til drøftelse spørsmålet om gjel
dende rctt i Norge. Strl. § 245 setter straff for den som rettsstridig 
dreper et foster elle1· medvirker hertil, men loven sier ikke noe om 
ndr en· svangerskapsavbrytelsc- er 1·ettmessig. Etter Rådets oppfatning 
er det klart at en svangerskapsavbrytelse iallrall er rettmessig i den 
utstrekning den dekkes av den alminnelige bestemmelsen om nødstil
stand i sir!. § 47. Hvorvidt denne bestenunelse uttømmendc angir vil
kårene for at en a,•brytelse skal være rellmcssig, eller om uskrevne 
retl<,grunnsctninger i nocn utstrekning kan føre videi-c, lar Ridet stå 
åpent. I det vesentlige må resultatet bli det samme enten man tar ut
gangspunkt i nøclrettsbestemmelsen eller i generelle prinsipper om 
grensen mellom rett og urett. Enten man tar clet ene eller annet utgangs
punkt, må det foretas en vurdering i det enkelte tilfelle av cle verdier 
som sti\r ptt spill. 

Rettsoppfatningcn på dette område, i.tik som den særlig kommer 
til uttrykk i sykehuslegenes praksis, er ikke den samme i dag som ved 
århundreskiftet. I 1920 ble det på norske sykehus fremkalt 115 aborter. 
I 1933 var tallet steget til 1622 (offentlige sykehus) og i 195.J. til 3157 
(offentlige og private sykchus tili.ammen). Denne økning til det mange
dobbelte skyldes først og fremst et annel syn på hva som er berettiget 
som medisinsk indikasjon. Særlig er sinncts helse kommet sterkere i 
forgrunnen enn tidligere, ?lien også utenfor de medisinske inclikasjoner 
foretas det svangerskapsavbrytclscr som må anerkjenncs som rcttmes
sige. I første rekke gjelder det svangerskapsavbrytclse på eugenisk og 
etisk (humanitær) indikasjon. 
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Når den medisinske indikasjon anvendes så liberalt som i dag, blir 
det etter Rådets mening ikke mange tilfelle igjen hvor sosiale og per
sonlige vanskeligheler av annen art gjør seg gjcldendc med slik tyngde 
at det etter gjeldende lov kan gjøre en svangerskapsavbrytelse rett
messig. Rådet finner imidlertid at det neppe er riktig med bred penn 
å utelukke at vanskelighetene ka11 være så overveldende at de også 
etter gjeldende rett har krav pA å tillegges betydning. Men rettstilstan
den pA dette område er vanskelig A fiksere, da moraloppfatningen her 
er mer varierende enn når det gjeldcr svangcrskapsavbrytelse på me
disinsk, eugenisk eller etisk indikasjon. 

Antallet av leg,tle og illegale svanr,erskapsavbrytelser. 

Over de svangerskapsavbrytelser som er foretatt i sykehus (for kort
hets skyld betegnet som legale aborter) er det gitt opplysninger i syke
husenes årsberetninger. I 1954 var tallet som nevnt 3157; som svarer 
til 5 pst. av tallet på de levende fødte. I 1920 var den tilsvarende pro
sentsats 0.17, i 1943 og i 1949 3.3. Det overveiende antall gjelder gifte 
kvinner. I 1954 var tallene for gifte 2560, for ugifte 503 (sivilstand 
ikke opplyst for 94). 

Antallet illegale (kriminelle) aborter lar seg bare beregne skjønns
messig og med stor usikkerbetsmargin. Rådets medlem, overlege Skajaa, 
har på grunnlag av forskjellige holdepunkter gjort en slik beregning 
for årene 1920, 1933, 1949 og 1954. De beregnede tall er henholdsvis 
600, 2300, 5550 og 7300. Mens de kriminelle aborter tidligere fortrins~ 
vis forekom hos ugifte, blir de fleste nå foretalt på gifte k,•inner. For 
1954 er de beregnede tall 5300 for gifte, 2000 for ugifte, 

Abortproblemet gjør seg ikke bare gjeldende for de større byer eller 
enkelte deler av landet. Riktignok er del størst for de større byer og 
industrisentrer, men tallene både fo1• legale og kriminelle svanger
skapsavbrytelser fordeler seg noksll jevnt på de forskjellige landsdeler, 
selv om de er relativt minst på Sørlandet og deler av Vestlandet. 

I forhold til det store anlall av kriminelle aborter er antallet straffe
forfølgninger meget lite, i 1954 endog så lavt som 5 (derav 2 dom
fellclser og 3 påtaleunnlatelser). 

Behovet for nye lovregler. 

Det er særlig to forhold som etter Hådets mening viser behovet for 
en Jovordning, eller rettere: for en mer uttømmende og direkte lov
ordning enn den man nå har. Det ene er at både legene og de kvinner 
som søker dem med anmodning om å få foretalt svangerskapsavbry
telse, må ha krav på å finne en sikrere støtte i lovens regler for den 
avgjørelse som skal treffes enn de nå har. Den usikkerhet om gjeldende 
ret! som er forbundet med den nåværende ordning er høyst utilfreds
stillende både for legen og for pasienten; den fører også til at praksis 
blir forskjellig på forskjellige sykehus, og den innebærer fare for ut
glidning. Det annet forhold som taler for en lovordning er at man nå 
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helt mangler regler om fremgangsmåten ved behandlingen og avgjØ
relsen av slike henvendelser til legene. Straffelovrådet ser det som et 
meget vesentlig - kanskje det aller viktigste moment ved en lovrevi
sjon - at det blit· fastsatt lovbestemmelser for fremya11gsmtiten for 
behandlingen og avgjørelsen av søknader om å få avbrutt svangerskap. 
I forbindelse med slike regler vil det også kunne utføres et mer effek
tivt arbeid med å forebygge aborter. 

Om en ny lov vil føre til en tilbakegang i antallet av kriminelle 
aborter, kan det etter Rådets oppfatning ikke sies noe bestemt. 

Vilkåre11e fol' at sva11ge1·skap kan tillates avbrutt. 

Reglene om dette finnes i utkastets § 1, som lyder slik: 
,,Svangerskap kan avbrytes ette1· denne lov: 

1. Når det er nødvendig for å a,,verge en alvorlig fare for kvinnens 
liv eller helse. 

2. Når det e1· fare for at barnet vil komme til A lide av en alvorlig 
sykdom eller en betydelig legemlig eller sjelelig mangel. 

3. Når s,·angerskapet må antas å skyldes blodskam (straffelovens § 
207} eller voldtekt eller annen grov krenkelse av kvinnen (straffe
lovens §§ 191- 199) , eller når kvinnen er sinnssyk eller hat· særlig 
mangelfulle sjelsevner. 

-i. Når alvorlig og langvarig sykdom hos ektefclle eller barn, eller alko
holisme, kriminalitet, bolignød eller andre mislige forhold gjør til
komsten av et barn til en ulykke. Ved vurderingen herav skal det 
las hensyn til om hinnen er legemlig eller sjelelig svak." 

Bi det antar at forslaget nep1,e betegner noen utvidelse av adgangen 
til å avbryte svangerskap, men finner at utkastet vil gi en fastere ram
me for praksis enn den n{n·ærende rettstilstand, hvor grensene for det 
rettmessige er mer usikre og flytende. 

Etter utkastet må svangerskap ikke avbrytes etter utløpet av tredje 
svangerskapsmåned, med mindre det er særlige grunner for det. Det 
fremheves i innstillingen at det fysiologisk og behancllingsmessig er et 
tydelig skille ved svangerskapets 12. uke. I de første par måneder av 
sYangerskapet foreligger ikke noe foster, men et fosteranlegg (embryo). 

Fremga11gsmåten ved behandling au aborlsØknader. 

Straffelovrådet legge1· stor vekt på å finne frem til en behandlings
måte for begjæringer om svangerskapsavb1·ytelse som er enkel, betryg
gende og gil' garanti mol utglidning. Den fremgangsmåle som nå brukes 
går ut på at en abortsøkende behandles som enhver annen pasient som 
søker lege og som eventuelt trenger innleggelse i sykehus til behand
ling. Rådet mener at det er hensiktsmessig å bygge Yidere på denne 
fremgangsmåle, men avgjørelsen bør ikke treffes av en enkelt lege, og 



:-.onsK 1moimrn: 

det bør sørges for at de avgjørende leger har så godt grunnlag for sin 
vurdering som det er praktisk mulig. Utkastets regler om frcmgangs
måtcn går ut på følgende: 

1. Før det blir truffet beslutning om å avbryte svangerskap skal pasi
enten være begjært innlagt i sykehus av lege som gir skriftlig utrecl
ning om grunncne til søknaden. 

2. Beslutning om å avbryte svangerskap lreffes av to leger. Den ene 
skal være en lege som er oppnevnt av fylkeslegen (i Oslo og Bergen 
1w stadsfysiskus). Ved sykehus med ansvarlig overlege skal den 
annen lege være overlegen eller hans stedfortreder. 

3. Beslutning skal i alminnelighet treffes etter at de to leger i Celles~ 
skap har samtalt med og undersøkt den svangre. De skal gi en be
grunnet skriftlig erklæring om at vilkårene etter lovens § 1 er lil
stede. 

4. Blir beslutningen å treffe av grunner som er nevnt i § 1 nr. 4, skal 
det så vidt mulig være foretatt en sosiahmdersøkelse av en som er 
særlig skikket til det. Det samme gjelder hvor kvinnens psykiske 
tilstand eller de forhold hun lever under, vil ,·ære av særlig betyd
ning for avgjørelsen. Av redegjørelsen for undersøkelsen bør det 
fremgå at kvinnen har fått opplysning om den bistand av økonomisk 
art som hun vil kunne få om hun gjennomfører svangerskapet. 

I den nærmere bcgrunnelse for reglene om fremgangsmåten frem
hever Rådet bl. a. at det lcgger stor wkt på at den lege som har ansva
ret for utførelsen av inngrepet, selv er med på å avgjøre om inngrepet 
skal tillates. Det er ham som mest personlig føler ansvaret for en be
slutning om å tillate avbrytelse. Det vil derfor ha en bremsende innfly
telse på antallet tillatelser til s,·angerskapsavbrytelse at den utførende 
lege er med på beslutningen. 

Straffebestemmelse11e om ulovlig sva11gerskapsavbrylelse. 

Straffelovrådet har også fremlagt utkast til re,·isjon av ~traffelovens 
~ 245, men på dette punkt inneholdcr forslaget ingen ,·esentlig foran
dring. Avgjørelsen av når en S\'angerskapsavbrytelse er rettsstrillig vil, 
hvis Hådcts utkast hlir vedtatt, for fremtiden være å finne i loven om 
avbrytelse av svangerskap. 

Rådet har drøftet spørsmålet om det er grunn til å opprettholde 
straffebestemmelsene for kvinnens eget vedkommende. Det er blitt 
stående ved at sterke grunner taler for å besvare spørsmålet bekreft
ende. 

Sosiale tilt ak for å forebygge sva11gersJ.:apsavbrytelser. 

Det har vært forutsetningen at Sosialdepartementet vil ta opp til 
behandling spørsmålet om sosialc tiltak som kan være egnet til å fore-
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bygge abort, og Straffelovrådet finne1· derfor ikke grunn til å frem
sette bestemte forslag om slike tillak. Rådet vil imidlertid nevne enkel
te tiltak som må antas å ha særlig stor betydning, og fremhever bl.a. 
nøclvendigheten av rådgivningsbyråer, hvor kvinncn kan få råd og 
veiledning i anledning av svangerskapet og hjelp til å ovcrvinnc sine 
\'8nskeligheter. Videre pekes det på betydningen av en utbygning av 
ordningen med husmorvik,1rer og på behovet for rekreasjonshjem for 
svangre kvinner og for barnehjem, daghjem og barnekryhber. 

Innstillingen e1· utarbeidet av Straffelovrådets faste medlemmer og 
enkelte særlig sakkyncligc som er tilkalt i anledning behandlingen av 
saken. Faste medlemmer av Straffelovrådet er: Sorenskriver 0. F. Har
bek (formann), riksarlvokat Andr. Aulie (nestformann), professor dr. 
juris. Johs. Andenæs, høyesterettsdommer 0. C. Gundersen og departe
mentsråd Rolv Hyssdal. De tilkalte medlemmer har vært: Jord mor 
Anna Hagevold, lege Valborg Klem, stortingsrepresentanl Aase Lionæs, 
overlege dr. med. Kristjar Skajaa og professor dr. med. Ørnulv Øde
gård. 

I 1955 ble 4023 personer strnffct eller gilt påtaleunnlatelse for en 
forbrytelse. Dette betyr at tallet er Økl med 4 pst. siden 1954. Stignin
gen faller i det vesenllige på bilbmkstyverier. 

Tallet på personer som ble dornfelt eller vedtok forclegg for forseel
ser fait fra 1954 til 1955 med 7 pst. (til 41 786). Nedgangen faller i før
ste rckke på drukkenskapsforseelscr og på rusdrikklovforscelser. 

Norges Verncsambancl har begynt utgivelsen av et blad, Vernelags
nytl, som særlig er beregnet på personundersøkel'e og tilsynsførere til
knyttet vernelagene. Publikasjonen, som skal utkomme hvert kvartal, 
utgis forelØpig stensilcrt, men man håpcr fra neste nummer av 1'l få bla
det trykt. Redaktører av bladet er inspektør i Norges Vernesamband, 
Ragnar Kolstarl, og forfatteren Andreas Eriksen. 

Anders Bratholm. 


